
   محمدصادق عابديني
با گسترش ساخت پرديس هاي سينمايي بخش 
خصوصي كه عمدتاً مالكان آنها تهيه كنندگان 
و افراد ذي نفوذ در س�ينما هس�تند، جريان 
اك�ران فيلم ه�ا در ح�ال تغيي�ر اس�ت. 
حوزه هن��ري بزرگ تري��ن مالك س��ينما ها در 
سراسر كشور است. سال گذشته بود كه محسن 
مؤمني ش��ريف در پاسخ به كس��اني كه از پخش 
نشدن برخي از فيلم ها در سينماهاي حوزه ناراحت 
بودند، گف��ت: »ما از مخاطبانم��ان دفاع كرديم، 
وقتي مخاطب فيلم سينمايي حوزه را نپسندد و 
سالن هاي ما خالي شود، براي حوزه هنري هزينه 
دارد. اول اينكه تعداد اين فيلم ه��ا كم بودند و با 
اقدام حوزه هنري راه آن  فيلم ها بس��ته شد و در 
توليد ات بعدي هيچ مش��كلي پيش نيامد و واقعاً 
هيچ مسئله سياس��ي وجود نداشت.« وي سپس 
تأكيد كرد: »ما يك ارگان انقلابي هستيم و اصولي 
براي خود داريم و نبايد از آن عقب نشيني كنيم. 
معتقدم كار ما مؤثر ب��ود و آمديم از مخاطبانمان 
حماي��ت كرديم.« امس��ال باز هم قضي��ه اكران 
نشدن برخي از فيلم ها توسط حوزه هنري تكرار 
شد. حوزه هنري چند فيلم را اكران نكرد و باز هم 
قدرت خود را در تأثيرگذاري بر شرايط سينما به 
رخ كشيد. نهادي كه هم فيلم مي سازد و هم فيلم 
اكران مي كند و اتفاقاً در برابر اكران برخي از فيلم ها 
نيز مقاومت مي كند كه اين نوع عملكرد وجه تمايز 
اصلي حوزه هنري با نهادي مانند شهرداري است 
كه تعدادي پرديس س��ينمايي نوساز و مجهز در 
اختيار دارد اما كمتر پي��ش مي آيد كه خود را در 

مقابل فيلمسازان قرار دهد. 
امس��ال حوزه هنري فيلم ه��اي »قصه ها«، »از 
رئيس جمهور پاداش نگيريد« و »نهنگ عنبر« 
را اكران نكرد و احتمال اين هم هست كه تا پايان 
سال فيلم يا فيلم هاي ديگري را نيز اكران نكند. 
اما بعد از ايجاد كمپين ش��ش فيلم تحريم شده 
توسط حوزه هنري كه به نتيجه خاصي نرسيد، 
ديگر فيلمسازان در مقابل حوزه از گفت و گو هاي 
اعتراضي پ��ا را فرات��ر نگذاش��تند. ام��ا اين بار 
پيشنهادهايي براي تغيير در شرايط فعلي توسط 
برخي از فيلمسازان مطرح مي شود كه مي تواند در 
صورت عملي شدن، شرايط سينماي ايران را طي 
چند سال آينده دگرگون سازد. برخي از ناراضيان 

حوزه هنري مانند كامبوزيا پرتوي معتقدند بايد 
در برابر تحريم حوزه، فيلمس��ازان نيز دست به 
تحريم متقابل بزنند و فيلم ها و سينماهاي حوزه 
را ناديده بگيرند. با اين كار هيچ فيلمي از توليدات 
حوزه در جش��نواره ها جاي��زه نمي گيرد و 100 
سالن سينما نيز كنار گذاشته خواهند شد. برخي 
ديگر از اهالي سينما مانند علي سرتيپي معتقدند 
گسترش سالن هاي سينما تأثير حوزه هنري را كم 
كرده است. از اين رو ديگران تلاش مي كنند با بالا 
بردن تعداد سالن هاي سينما و ايجاد سالن هاي 
جديد، دست برتر حوزه را در معادلات سينمايي 
برهم بزنن��د. صحبت هاي اخير كارگ��ردان »از 
رئيس جمهور پاداش نگيري��د« دقيقاً در همين 
راستاست. كمال تبريزي كه فيلمش در تحريم 
حوزه هنري قرار دارد، مي گويد: »اين بي مهري 
احتمالاً به فضاي فيلم و خود من برمي گردد كه 
البته يك روش غلط و نادرست است. اين اتفاق 
براي فيلم هاي ديگري هم رخ داده است و آن را 
يك عملكرد غيرقانوني و خودس��رانه مي دانند، 
چراكه يكسري از سينماهاي كشور را در اختيار 

دارد و به خود اجازه مي دهد فراتر از قانون عمل 
كند. به نظر مي رسد بعد از گرفتن پروانه نمايش 
مرحله ديگري وجود دارد كه دوستان بايد فيلم ها 
را تازه بررسي كنند، در اصل ما بايد از دو كانال از 

مميزي عبور كنيم.«
تبري��زي مي افزاي��د: »اتفاقاً اين روش بيش��تر 
فيلمس��ازان را ترغيب مي كند كه مسير خود را 
ادامه دهند تا روزي برسد كه ما حوزه هنري را 
تحريم كنيم. روزي آنقدر س��ينما در اين كشور 
ساخته شود كه ما بگوييم فيلم هايمان را اكران 
مي كنيم به ش��رط اينكه در س��ينماهاي حوزه 

هنري روي پرده نرود.«
تا به حال هيچ پروژه ساخت سينما در پايتخت 
يا ديگر شهر هاي كشور با عنوان مقابله با تسلط 
حوزه هنري ش��روع نشده و ش��ايد هم هيچگاه 
چنين عنواني در ساخت س��ينما مطرح نشود 
اما تغييراتي را كه چند پرديس جديد سينمايي 
توانس��ته اند در ش��رايط اكران ها ايج��اد كنند، 
نمي توان از نظر دور داشت؛ پرديس هايي كه در 
مرحله اول با پخش گسترده فيلم هاي خارجي 
كه از مميزي چنداني نيز برخوردار نيستند، تمايز 
خود را با سينماهاي حوزه هنري و شهرداري به 
رخ كش��يده اند و از طرف ديگر با توجه بيش از 
اندازه به فيلم هايي كه حوزه هنري از اكران آنها 
سر باز زده است، تمايل خود را براي ايجاد رقابت 
با حوزه نشان داده اند. ادامه ساخت پرديس هاي 
سينمايي توسط بخش خصوصي قطعاً جريان 

اكران ها را سمت و سوي ديگري خواهد داد.

 تلاش سامي يوسف 
»شكرستاني ها« سال بعد به تئاتر مي آيندبراي توجيه برگزاري كنسرت در اسرائيل!

به گفت�ه كارگردان نماي�ش »بخت خفته«، ام�كان همكاري صداپيش�گان 
انيميشن »شكرستان« با اين نمايش وجود دارد. 

حامد زحمتكش، كارگردان تئاتر و مج��ري برنامه هاي كودك تلويزيوني درباره اجراي 
نمايش »بخت خفته« كه براساس شخصيت هاي مجموعه »شكرستان« نوشته و توليد 
مي شود، گفت: نمايش »بخت خفته« قرار است به كارگرداني مشترك من و رحمت اميني 
به صحنه برود. اين نمايش كه براساس ش��خصيت هاي برنامه تلويزيوني »شكرستان« 
توليد خواهد شد، اثري عروسكي است كه با تكنيك كاغذي و سايه در ابعاد بزرگ اجرا 
مي ش��ود. وي درباره زمان اجراي نمايش و آغاز تمرين ها عنوان كرد: از آنجا كه آقاي 
اميني درگير اجراي نمايش »جيجك عليشاه« در تماشاخانه سنگلج و پس از آن حضور 
در جشنواره آييني و سنتي است و من نيز مشغول ضبط برنامه هاي تلويزيوني هستم 
و دو تعهد اجرا در كانون پرورش فكري كودكان و نوجوانان دارم، مراحل آماده س��ازي 
نمايش آهسته پيش مي رود. در حال حاضر در مرحله انتخاب عوامل و صداپيشه هاي 
اين اثر نمايشي هستيم و مس��عود صفوي، تهيه كننده مجموعه »شكرستان« و مدير 

مركز انيميش��ن حوزه هنري در ح��ال رايزني با 
مسئولان حوزه هنري است تا در صورت امكان 
بتوانيم از حضور صداپيش��گان اين مجموعه 

در نمايش هم اس��تفاده كنيم. بازيگر 
نمايش »سلطان و گاگول« در پايان 
صحبت هايش يادآور ش��د: همچنين 
قرار است نمايش��ي با عنوان »جفت 
و جورش مي كنيم« را بهمن و اسفند 
۹۴ در مركز تئاتر كانون واقع در پارك 

لاله به صحنه ببرم كه در حال حاضر در 
مرحله آماده سازي و تمرين قرار دارد.

اي��ن  در  س��ينما  آنق��در  روزي 
كشور س��اخته  ش��ود كه ما بگوييم 
فيلم هايم��ان را اك��ران مي كني��م 
ب��ه ش��رط اينك��ه در س��ينماهاي 
ح��وزه هن��ري روي پ��رده ن��رود

   الناز خمامي زاده
بعد از آنكه پخش ترانه هاي س�امي يوس�ف از صداوسيما 
ممنوع اعلام شد، اين خواننده ايراني الاصل مسلمان در صدد 
توجيه برگزاري كنسرت خود در سرزمين هاي اشغالي برآمده 
و گفته است كه مخاطبان كنسرتش فلسطيني بوده اند و او 
هرگز به خاطر اجرا در فلس�طين عذرخواهي نخواهد كرد!

روزنامه گاردين انگليس كه تمامي اخبار مرتبط با ايران را به صورت 
جزئي و دقيق بررسي مي كند با انتشار گزارش��ي به سراغ ممنوع  
شدن ترانه هاي سامي يوسف از تلويزيون ايران و واكنش او به اين 
اقدام رفته است. سامي يوسف در حالي به بهانه اجراي اولين ترانه 
بين اديان به سرزمين هاي اشغالي رفته كه خواننده ها، هنرمندان 
و شخصيت ها و چهره هاي غيراسلامي به مراتب برجسته تر از او با 
پيوستن به كمپين جهاني بايكوت اسرائيل )BSD( از شركت در 
همايش ها يا برگزاري كنسرت در سرزمين هاي اشغالي خودداري 
مي كنند؛ اين خواننده اش��عار مذهبي اما درست در ماه رمضان به 
دعوت شهرداري شهر ناصره فلسطين اشغالي، كنسرتي را در اين 
شهر برگزار كرده است. وي كه از خوانندگان محبوب صداوسيما به 
شمار مي رفت و ترانه هاي مذهبي را به زبان فارسي خواند، بلافاصله 
با بايكوت صداوسيماي ايران مواجه شد؛ آنجا كه رسانه ملي اعلام 
كرد ديگر ترانه هاي سامي يوسف را پخش نخواهد كرد. يوسف 35 
س��اله نيز كه مجله تايم امريكا لقب بزرگ ترين ستاره راك جهان 
اسلام را به او داده است با انتشار بيانيه اي در وب سايت رسمي اش به 
اين تصميم رسانه ملي واكنش نشان داد. روزنامه گاردين انگليس به 
نقل از او نوشته است: » از اينكه شنيدم راديو و تلويزيون رسمي ايران 

به خاطر اجرايم در ناصره پخش موسيقي من را ممنوع اعلام كرده، 
خيلي متعجب شدم. نمي دانستم كه  آوردن لبخند به چهره برادران 
و خواهران دوست داشتني فلسطيني ام موجب رنجش خاطر دولت 
ايران خواهد شد. از اينكه تا مدتي شنونده هاي ارزشمند موسيقي 
من در ايران از ش��نيدن آهنگ هايم محروم مي شوند، متأسفم اما 

هرگز به خاطر اجرا در فلسطين عذرخواهي نخواهم كرد!«
به رغم گفته هاي سامي يوسف اما مردم شهر ناصره سرزمين هاي 
اشغالي كه بيش از 60 درصد جمعيت شان عرب هستند به متحدان 
عربي رژيم اشغالگر قدس شهرت دارند؛ در ماه ها و سال هاي اخير 
بسياري از چهره هاي شناخته شده جهان كه تا پيش از آن موضع 
قابل توجهي در قبال اقدامات جنايتكارانه اسرائيل نداشتند با شدت 
گرفتن عمليات ضدانساني اسرائيلي ها در خاك فلسطين، به كمپين 
بايكوت)BSD( عليه اس��رائيل پيوس��ته اند و از شركت كردن در 
تمامي رويدادهايي كه در خاك رژيم صهيونيستي برگزار مي شود، 

خودداري مي كنند.
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راه  سعادت

كوپن هايي كه خدا دادفضاي كمدي سينما اشباع شدهدور شدن سينما از فرهنگ بومي
امير سمواتي گفت: به 
عقيده م��ن مضمون 
فيلم ه��ا به نوع��ي از 
س��ينماي بوم��ي ما 
فاصله گرفته و بيشتر 
ش��بيه  مضامي��ن، 
سينماي هاليوود شده اس��ت؛ به اين معني كه 
اگرچه فيلم ها در اكران و گيش��ه فروش خوبي 
داش��ته اند اما چندان پيامي به مخاطب انتقال 
نمي دهند. چارچوب فرهنگي ما بر ادبيات و شعر 
واقع ش��ده و همه ما ايراني ها با زبان شعر با هم 
حرف مي زنيم اما به نظر مي رسد سينماي ايران 
رفته رفته از اين فضا فاصله گرفته و صرفاً به بعد 
تجاري آن پرداخته مي ش��ود و اين زنگ خطر 

بسيار جدي است.

عليرضا رئيسيان گفت: 
ب��ا توج��ه ب��ه فروش 
تيرماه سينماها كه سه 
برابر سال گذشته بود، 
اين روند نشان داد كه 
برخ��لاف  س��ينما 
رس��انه هاي همگاني ديگر موفق بوده اس��ت، 
بنابراين پيش بيني خوب��ي از اكران دارم، البته 
عمدتاً، فيلم هاي پرفروش كمدي بوده اند اما به 
نظر مي آيد ب��ا توجه به اينكه فضاي س��ينما و 
فروش با فضاي فيلم هاي كمدي اش��باع شده 
است، مردم به فيلم جدي علاقه نشان بدهند. 
اميدوارم با تعداد سينماي خوب و فضاي اكران 
مناسب، دوباره مردم از س��ينماي غيركمدي 

حمايت كنند.

سيدكاظم احمدزاده، 
مجري با سابقه برنامه 
»جش��ن رمض��ان« 
گف��ت: عل��ت اصلي 
شهرت من كوپن هايي 
است كه پروردگار به 
من داده، درست اس��ت كه گاهي اوقات ما اين 
اتفاقات را سريع و ناشيانه خرج مي كنيم اما در 
مجموع لطف خداوند است. برخي مي گويند ما 
تاريخ مص��رف داريم اما من چني��ن اعتقادي 
ندارم. تاريخ مصرف براي كالاي مصرفي است و 
تمام ش��دن براي ما كلمه خوبي نيست، تمام 
شدن ما مرگ و نبود ماست. احساسم اين بود 
كه من از يك راه معمول وارد تلويزيون نش��دم 

كه بخواهم معمول خرجش كنم.

سيدكاظم احمدزادهعليرضا رئيسيانامير سمواتيل

  تئاتر

مديرعامل خانه سينما دبير جشنواره فجر مي شود؟
يك جشنواره با 2 دبير

  سينما

ساخت پرديس سينمايي براي داشتن قدرت تأثيرگذاري
مخالفان حوزه هنري براي سينماداري نقشه مي كشند

 انتقاد كارگردان »خانه خلوت«
از هنجارشكني يكي از فيلم هاي روي پرده

 هاليوود هم چنين كمدي هايي را
با درجه بندي سني اكران مي كند!

مهدي صباغ زاده، كارگردان پيشكسوت سينماي ايران حدوداً 
چهار سالي مي شود كه فيلم جديدي را كارگرداني نكرده است. 
صباغ زاده با اشاره به اينكه علاقه اي ندارد كه به هر قيمتي كه 
شده فيلم بسازد، بيان داش��ت: برخي فيلمسازان براي اينكه 
حتماً حضور داشته باش��ند، آثاري را توليد مي كنند كه در آن 
همه نوع شوخي غيراخلاقي و اروتيك وجود دارد؛ متأسفانه اين 
مسئله باعث دوري خانواده ها از سينما هم شده است اما شخصاً 
اگر بنا باشد مجدداً فيلم بس��ازم اصلًا به دنبال ورود به چنين 
مقولاتي نيس��تم. صباغ زاده كه نگارش يك فيلمنامه كمدي 
را در دس��تور كار قرار داده ادامه مي دهد: ماه هاس��ت روي اين 
فيلمنامه كار مي كنيم و چون دلمان نمي خواهد اسير كليشه هاي 
كمدي هاي بازاري ش��ويم مرتباً فيلمنام��ه را تغيير مي دهيم. 
مي ش��ود با يك فيلمنامه درجه دو كه پر ش��ده از شوخي هاي 
غيراخلاقي و هنجارش��كن كمدي ساخت اما شرمم مي آيد كه 
نامم روي چنين آثاري بيايد.  صباغ زاده درباره استفاده فراوان 
يكي از فيلم هاي روي پرده به نام »گينس« از س��وژه ها و الفاظ 
غيرمتعارف اظهار مي دارد: به شخصه با اين نوع فيلم ها مخالفم و 
فكر مي كنم بخش عمده اين استفاده ها نيز از ماهواره شيوع پيدا 
كرده است. متأسفانه سريال هاي ماهواره اي هنجارشكني هايي 
را باب كرده اند كه برخي كارگردانان ما نيز بي توجه به موقعيت 

فرهنگي مملكت ما به استفاده از آنها روي مي آورند. 
كارگردان »خانه خلوت« و »مارال« خاطرنشان مي كند: در همان 
هاليوود هم كمدي هايي كه بيش از حد ش��وخي هاي اروتيك 
داشته باشند با درجه بندي سني اكران مي شوند و اين طور نيست 
كه در سينماها را باز بگذارند تا پدر و مادر به همراه فرزندانشان 
به تماشاي فيلمي بنش��ينند كه از همان اولين دقيقه ها ادب و 
احترام را زير سؤال مي برد. اين فيلمساز 6۴ ساله تأكيد مي دارد: 
حاضرم با تمام كس��اني كه ادعا مي كنند نياز سينماي كمدي 
شوخي هاي اروتيك است، مناظره كنم و به آنها ثابت كنم اين 
موقعيت كميك است كه خنده تأثيرگذار را در خاطر مخاطب 
ايجاد مي كند و اگر نگاهي به كمدي هاي خاطره انگيز داش��ته 
باشيم، مي فهميم در اين كمدي ها حداقل استفاده از شوخي هاي 
جنسي صورت گرفته است. مهدي صباغ زاده كه حدوداً سه دهه 
است در سينماي ايران فعاليت دارد در پايان گفت وگوي خود با 
اشاره به اينكه مخاطبان هم فقط در بازه هاي زماني كوتاه مدت 
است كه از چنين آثاري استقبال مي كنند، بيان مي دارد: شايد 
هنجارشكني دفعات اولش نوعي كنجكاوي براي جلب مخاطب 
ايجاد كند اما در ادامه به تكراري مي رسد كه نه فقط مخاطب را 
جلب نمي كند كه او را از سينما دور مي كند. بايد كاري كنيم كه 
سينما منطبق با اخلاقيات جامعه حركت كند و نبايد مخاطب را 

با شوخي هاي مستهجن به سينما كشاند.

حامد مظفري   دريچه

جش�نواره بين المللي ام�ام رض�ا)ع( مبتني ب�ر دل هاي 
عاش�ق ارادتمن�دان ب�ه ام�ام رض�ا)ع( و نقط�ه ب�ه هم 
رس�اندن هم�ه ادي�ان و مذاه�ب توحي�دي اس�ت.
نشس��ت خبري س��يزدهمين دوره جش��نواره بين المللي امام 
رضا)ع(، با حضور س��يدجواد جعفري دبير اين جشنواره برگزار 
شد. س��يدجواد جعفري در اين نشست به تش��ريح برنامه هاي 
سيزدهمين دوره جش��نواره بين المللي امام رضا)ع( پرداخت و 
از افزايش كمي و كيفي آثار رس��يده به جشنواره سيزدهم خبر 
داد. توسعه جشنواره امام رضا)ع( در خارج از كشور و بومي سازي 
فعاليت هاي رضوي در نقاط مختلف دنيا از ديگر نكاتي بود كه دبير 
جشنواره امام رضا)ع( در اين نشست به آن اشاره كرد و افزود: در 
سال جاري جشن هاي دهه كرامت در 7۹ كشور و در 718 نقطه 
دنيا توسط افراد بومي همان كشورها و ارادتمندان ساحت مقدس 
امام رضا)ع( برگزار مي شود. وي به برگزاري نشست مجمع جهاني 
خادمان نمونه فرهنگ رضوي اشاره كرد و گفت: امسال نشست 
مجمع خادمان نمونه فرهنگ رضوي با حض��ور خادمان نمونه 
فرهنگ رضوي در ادوار گذشته جشنواره بين المللي امام رضا)ع( 

در بخش آسيا و اقيانوسيه برگزار مي شود.

 جشنواره سيزدهم امام رضا)ع( 
در 718 نقطه جهان برگزار مي شود

  جشنواره

 مروجين شيعه انگليسي
قمه به دست در ميان معترضان رستاخيز!

   مصطفي شاه كرمي
جمعي از معترضان به نمايش فيلم سينمايي رستاخيز بعدازظهر 
روز چهارش��نبه)2۴ تيرماه( مقابل س��اختمان وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي تجمع كردند. تقريباً در همين زمان تجمع ديگري 
در ميدان شهدا و جلوي سينما شكوفه نيز با حضور برخي افراد كه 
نوشته ها و پلاكاردهاي اعتراضي نسبت به فيلم رستاخيز و اكران آن 
در دست داشتند، شكل گرفته بود. اما اخيراً فيلمي در شبكه هاي 
اجتماعي به اشتراك گذاشته شده كه در نوع خود اعتراضي عجيب 
و بي سابقه به حس��اب آمده و البته بس��يار تأمل برانگيز است. در 
اين فيلم كه كمتر از يك دقيقه اس��ت، افرادي از جمله يك زن با 
پوشش چادر و روبنده را نش��ان مي دهد كه جلوي سينما شكوفه 
اقدام به قمه زني علني در خيابان مي كنند! اين زن و افراد ديگري 
كه همراه او هس��تند در حالي كه با جولان دادن و فرياد كشيدن 
سعي در متوجه كردن عابران و رهگذران دارند، بعضي شعارهاي 
اختلاف افكنانه ميان شيعه و سني كه مطلوب اين روزهاي استكبار 

و دولت هاي ضداسلامي است، سر مي دهند. 
صرف نظر از تمام ايرادات و اشكالاتي كه بر فيلم رستاخيز از نظر 
محتوايي و ش��كلي وارد اس��ت و بايد تا رفع آنها جلوي اكران آن 
گرفته شود اما بهره برداري جريانات خاصي مانند شيعه انگليسي 
كه از لندن صادر مي شود و رهبري نيز در رابطه با آنها چند وقت 
پيش تذكراتي را نيز مطرح كردند و همچنين تعداد دفعات بازديد 
اين ويدئوي كمتر از يك دقيقه اي كه تاكنون قريب به هزاران بار 
رسيده است؛ خطري به مراتب مهمتر و جدي تر از فيلم رستاخيز و 

اشكالات قابل رفعي است كه در آن ديده مي شود. 

اين اولين باري نيست كه در كشورمان نسبت به اكران و نمايش يك 
فيلم سينمايي جنجال به پا مي شود و تجمعاتي صورت مي گيرد.

اما با شكل گيري و بالا رفتن موج اعتراضات به فيلم »رستاخيز« 
احمدرضا درويش كه سابقه ساخت آثاري مانند »دوئل« را در 
پرونده كاري اش دارد، به نظر مي رس��د برخي جريانات تندرو 
و دگم كه در ارتباط دادن و ختم ك��ردن هر حركتي به غائله و 
آشوب توانايي ويژه اي دارند، نسبت به اين اقدام نيز چشم طمع 
دوخته و سعي دارند تا آن را به محملي براي خودنمايي و ارائه 
افكار التقاطي و مسموم ليدر ظاهرالصلاح يا اقوام لندن نشين 
تبديل كنند. هرچند نمي توان اي��ن تجمع را صددرصد به اين 
گروه و دس��ته نس��بت داد، اما برخي ش��نيده ها از دستگيري 
برخي از مقلدين اين فرد حاشيه ساز و جريان موسوم به شيعه  
انگليس��ي در جريان اين تجمع حكاي��ت دارد. قطعاً اين اتفاق 
باعث حساسيت نهادهاي امنيتي كشورمان درباره عوامل اصلي 

و پشت پرده آن خواهد شد.

امام علي )ع( فرمودند:
نوُبِ مَ�ا اس�تَهَانَ بهِِ  أشَ�دُّ الذُّ

صَاحِبُهُ
س��خت ترين گناهان آن است كه 

صاحبش آن را كوچك بشمرد. 
)نهج البلاغه حكمت ۳۴8(

   محمدصادق عابديني
داخل�ي  ش�بكه  اولي�ن  س�يما  مس�تند  ش�بكه 
خواه�د ب�ود ك�ه ب�ه دني�اي HD وارد مي ش�ود و 
از تصاوي�ر SD فعل�ي خداحافظ�ي خواه�د ك�رد. 
از چندي پي��ش زمزمه تغيي��ر در كيفيت پخ��ش تصاوير 
ش��بكه هاي داخلي مطرح ش��ده بود و حتي نام شبكه هايي 
كه در اولويت اين تغيير و تحول هستند نيز به ميان آمد. اما 
مدير جوان شبكه مستند س��يما، عزم خود را براي ثبت نام 
شبكه مستند به عنوان شبكه HD ش��ده صداوسيما جزم 
كرده است. امير تاجيك كه مدتي است در حال آماده سازي 
زيرس��اخت هاي لازم جهت پخش HD اين ش��بكه است، 
در گفت و گو با »ايس��نا« مي گوي��د: »اخيراً ب��ا آقاي مهدي 
اخوان بهابادي، قائم مقام رئيس سازمان صداوسيما در همين 
زمينه صحبت هايي داشتم، به دليل اينكه اين اتفاق يكسري 
زيرس��اخت هايي مثل اتوماس��يون را لازم دارد، كمي زمان 
مي برد. ضمن اينكه در حال حاضر هم تجهيزات HDشدن 
شبكه مستند خريداري شده و در حال نصب است ولي به دليل 
داشتن آزمون و خطا زمانبر است.« وي مي افزايد: »برنامه ريزي 
و پيش بيني ما براي HD شدن شبكه مستند اين بود كه اين 
اتفاق تا پاييز امس��ال بيفتد، ولي به لحاظ سيگنال رس��اني 
ماهواره بايد يكسري اقدامات انجام ش��ود و اين ديگر دست 
سازمان صداوسيماست. اميدواريم تا پايان امسال اين اتفاق 

بيفتد. مهم ترين دغدغه ما در اين زمينه اين است كه همزمان 
با HD شدن ، شبكه مستند همچنان پخش سراسري خود را 
حفظ كند.« تغيير و تحول شبكه مستند سيما مي تواند آغازگر 
راهي باشد كه صداوس��يما بايد در زمينه تحول تكنولوژيك 
بردارد. قطعاً پخش تصاوير با كيفيت HD خبر خوبي براي 
بينندگان تلويزيون است كه سال هاست چشمانشان به ديدن 
كيفيت SD عادت كرده اما اكثراً در پخش كننده هاي خانگي 
فيلم، مي توانند تصاوير را با كيفيت HD و بالاتر تماشا كنند 
و از كيفيت بالاي تصاوير تلويزيون هاي نسل نو لذت ببرند. از 
آنجايي كه بينندگان و دوستداران برنامه هاي مستند بخش 
قابل توجه��ي از مخاطبان تلويزيون را درب��ر مي گيرند، آغاز 
پخش HD شبكه مستند سيما گام بلندي براي جلب رضايت 

بينندگان برنامه هاي صداوسيما باشد.

تا پايان امسال و با تغيير كيفيت تصوير به HD رخ مي دهد 

پرش بلند شبكه مستند به دنياي تصاوير با كيفيت

بع�د از دو دوره اي كه عليرض�ا رضاداد، مديريت جش�نواره فيل�م فجر را برعهده داش�ت و تا 
توانس�ت اين جش�نواره را به س�مت جش�نواره اي آرام و كم خط�ر پيش برد، ارديبهش�ت ماه 
امس�ال محم�د حي�دري ب�ه عن�وان دبي�ر جش�نواره س�ي و چه�ارم برگزي�ده ش�د.

حيدري بعد از حسين مسافرآستانه دومين مدير تئاتري بود كه وارد حيطه مديريتي سينما مي شد 
و همين مسئله به عنوان رويكردي در جهت كاستن هرچه بيشتر سازمان سينمايي 
از حواشي فجر گمانه زني شد. با اين حال اتفاق جالبي كه درباره جشنواره فجر در 
حال رخ دادن است، اين است كه شنيده شده رايزني هايي براي استفاده از دبيري 
ديگر براي مديريت بخش بين الملل آن در حال انجام است. شنيده ها حكايت از 
آن دارند كه برخلاف سال هاي قبل كه جش��نواره براي تمامي بخش هايش يك 
دبير داشته، امسال بناس��ت اتفاقي منحصربه فرد در جشنواره روي دهد؛ اتفاقي 
با نام قرار دادن دبيري دوم براي بخش بين الملل جش��نواره. شنيده شده مديران 
سينمايي كشور مذاكراتي را با رضا ميركريمي داش��ته اند كه او دبيري بين الملل 

جشنواره سي و چهارم را بپذيرد.


